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                        UVODNIK
OSVRT NA SRAMOTU
IMPRESUM
Suradnici:
P
rotekli mjesec obilježili su
događaji vezani uz donošenje
novog ZOR-a, novog Zakona
o radu. Naše nezadovoljstvo predloženim ZOR-om jasno smo izrazili generalnim štrajkom. Osnovne
točke neslaganja nas sindikata sa
predlagateljem zakona možemo
svesti u nekoliko osnovnih točaka; zapošljavanje preko agencija,
produženi radni tjedan do 56 sati,
otkaz bez obrazloženja… Ukratko,
sužavaju se radnička prava kako bi
se osigurala „brža fluktuacija radne
snage i otvorio prostor novom
zapošljavanju“ kako tvrdi sam predlagač ZOR-a. Istovremeno socijalni
momenti zaštite rada, struke i znanja se naprosto ne naziru. Proizlazi da
su radnici glavni problem Hrvatske.
U zemlji u kojoj imamo gotovo 400
tisuća nezaposlenih, u kojoj gotovo 70 tisuća ne prima plaću, u kojoj se vanjski dug više javno ni ne
spominje, u kojoj radnici rade za
minimalac i po 300 sati mjesečno, u
kojoj ministri nabavljaju aute po 500
tisuća kuna komad a članovi uprava
u javnom sektoru raspolažu skupim
službenim autima kao da su im privatni… u kojoj i dalje caruju korupcija, neznanje i neodgovornost mi
radnici smo izgleda proglašeni onim
„pedrom“ koji treba platiti ceh. No
nije osnovni problem u prijedlogu
samog ZOR-a već o samom pristupu
donošenju cjelokupne legislative u
Hrvatskoj koja je doslovno katastrofalna i ne zadovoljava minimalne
demokratske kriterije civiliziranog
društva. Što su to uopće zakoni ili
bolje rečeno legislativa - zakoni i
podzakonski akti. Legislativa nam
kaže kako se trebamo ponašati u
društvu, kako trebamo raditi, kako
obavljati pojedine djelatnosti, što
smijemo a što ne smijemo… ukratko legislativa definira sve aspekte čovjekova djelovanja. I zato je
izuzetno važno za svako društvo
da legislativu a posebno zakone
donosimo pažljivo, imajući pritom
u vidu sve aspekte donošenja pojedinog zakona. A kako mi radimo,
kako donosimo zakone? Donosimo
ih na brzinu, doslovce zbrda - zdola
(po skraćenom postupku), ne vršimo analize postojećeg stanja kao
ni refleksije novih zakona na stanje
u društvu, ne uvažavamo interese
društvenih skupina (oporbe) ne
uvažavamo mišljenje struke i znanosti, ne obaziremo se na osnovna
načela ni kod donošenja zakona kao
ni kod primjene… Ukratko imamo
osjećaj kao da se kod donošenja
zakona ne brinemo da napravimo
zakone koji će nam pomoći da svi
živimo i radimo bolje već donosimo
zakone nekome u inat samo da bude
po našemu. Izgleda da ima mnogo
istine u onoj „ja sam na vlasti i ne bu
mene niko vu mojoj kuruzi he… „
Toplo se nadamo da nismo u pravu.
Ante Kunčić,
Milan Kovačićek
Branko Cindrić,
Neven Topolnjak,
Željko Vukelić,
Josip Tirić,
Tomislav Tonković,
Krešimir Belak,
Dražen Lihtar,
Robert Jukić,
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VAŽNO!
Imate li potrebu za pisanjem o
izvršnim radnicima, HŽ Infri,
“Maloj voćki poslije kiše”, ili
nečemu drugome adresa je:
Sindikat prometnika
vlakova Hrvatske,
Trg kralja Tomislava 11,
10000 Zagreb,
e-mail: [email protected]
Pratite nas na:
www.spvh.hr
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AKTUALNO
Skretničari, da ili ne?
Z
adnji dana dosta je pozornosti posvećeno skretničarima. Pa evo jednog
mojeg iskustva posvećenog njima. Bio sam mladi prometnik
kad sam došao u rasporedni
kolodvor. Potpuno novo iskustvo
za koje nisam imao previše vremena priviknuti se. Nakon dvije
smjene već sam samostalno radio u noćnoj. Tu je bio i jedan
stariji skretničar, vrlo tih, dobar i
pouzdan. Negdje iza ponoći kad
se smanjila gužva ostalo nam je
sačekati radni vlak i pripremiti se
za jutarnje aktivnosti. Moj skretničar je lagano spustio glavu na
stol. Mislio sam kako drijema.
Zazvonio je telefon i „radni“ je
bio na putu. Prokomentirao sam
na glas sastav vlaka i kratko u
bradu promrmljao: „Sigurno će
ljudi sad poludjeti jer imaju kod
nas puno posla.“. A moj skretničar nije niti podigao glavu već
je na to rekao: „Odreži naše bruto na četvrtom i pusti dalje.“ Tad
sam zbunjeno upitao: „Kako to
misliš, pa imamo različito bruto?“. Tad je podigao glavu i opet
mirno odgovorio: „Četvrti kolosijek ti noćas neće trebati, a
ujutro kad dođe naša ekipa, cijelo bruto ćemo prebaciti na prvi
kolosijek. Prvi dio sastava će oni
odvući u industriju, a ostalo je za
radni vlak na lokalnu prugu koji
polazi kasnije.“. Malo je reći u
kolikom sam čudu ostao. Taj moj
dobri skretničar je meni bio velika škola i veliki čovjek. Od nje-
4
ga sam naučio jako puno o žel- je stručnog kadra pa se sad nade
jeznici. Danas više takvi nikome polažu u uvoz radne snage.
ne trebaju.
Naime, kako javlja Deutsche
Pitam se da li je to tako ili nije i Welle, još kolovozu 2013. dogovraćam se sad malo u stvarnost dilo se nešto što je u Njemačkoj
i današnjicu. Poslovni dnevnik bilo nezamislivo. Željeznički
na svojem portalu tako objavl- kolodvor u Manizu bio je potjuje članak „Treba im oko 10.000 puno paraliziran jer je većina
radnika godišnje, ali ih nema skretničara, kontrolora i ostalog
u Njemačkoj“ u kojem iznose: osoblja potrebnog za normal„Kompanija je u dva velika vala no odvijanje prometa bila bolerestrukturiranja ukinula radna sna ili na odmoru. Godine loše
mjesta za više od 200.000 rad- kadrovske politike rezultirale
nika, što je počelo uzimati da- su time da se jedan od najvećih
nak.“ Svi sad uviđaju pogrešnu poslodavaca Njemačke našao
poslovnu politiku o čemu dovol- u krajnje neugodnoj situaciji, a
jno govore ova dva odlomka iz kako je osoblja sve manje kompaniji prijete blokade jer osoblja
navedenog članka:
je sve manje.“
„Iako njemačke željeznice i
Deutsche Bahn (DB) godišnje
moraju zaposliti 10.000 radnika, kompanija se našla pred
demografskim zidom. Naime,
dok na tisuće radnika odlazi u
mirovinu u Njemačkoj nedosta-
Moj dragi skretničar sigurno bi
se sad sjedio one stare narodne:
Budala uči na svojim, a pametan
na tuđim pogreškama. Na čijim
greškama ćemo mi učiti!?
5
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Željko Bokulić
predsjednik podružnice Ogulin
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Željko, lijepo te pozdravljamo i
zahvaljujemo ti se na ovom razgovoru. Evo nas u zgradi Županijske
skupštine u Karlovcu. Kako to da
smo se upravo ovdje našli?
Željko: Pa eto, hvala vama na dolasku. Zaista mi je od srca drago što
smo se evo susreli na ovom mjestu.
Nalazimo se u zgradi Karlovačke
županije, vi ste spomenuli Županijsku skupštinu. Županijska skupština se održava u zgradi grada Karlovca, jer Karlovačka županija nema
određen prostor u kojem se održava Županijska skupština pa onda
koristimo zgradu grada Karlovca
kao prostor u kojem se održavaju
i županijske skupštine i skupštine,
odnosno gradsko vijeće grada Karlovca.
Vi ste ovdje na poziciji?
Željko: Ja sam na poziciji predsjednika Županijske skupštine Karlovačke županije. Dakle u zakonodavnoj vlasti to je najjača politička
funkcija. Dakle razlikujemo izvršnu
i zakonodavnu vlast. U izvršnoj
vlasti je župan sa svojim zamjenicima, a u zakonodavnoj to je skupština, odnosno predsjednik Županijske skupštine.
Kako to spajate, jer ste istovremeno
ostali i radnik Hrvatskih željeznica, te ovaj posao ne obavljate profesionalno?
Željko: Da, posao obavljam volonterski uz rad i to je bio moj odabir
jer sam smatrao da je i u financijskom smislu kako i za Karlovačku
županiju, tako i onda za sve ostalo,
najbolje obavljati ovaj posao volonterski. Zaista, on meni oduzima jako
puno vremena i eto vrlo je taško
spojiti rad koji radim kao profesionalni sindikalni dužnosnik sa ovim
radom, ali eto uz izuzetan moj napor i odricanja uspijem to odraditi.
Ima li željeznica saznanja o vašoj
političkoj aktivnosti ili poziciji i
može li željeznica preko vas ostvariti određene benefite?
Željko: Mislim da je u jednom lis-
tu „Želejzničar“ prije jedno par
mjeseci bio jedan članak o svim željezničarima poput gospodina Jure
Turkovića koji je gradonačelnik grada Ogulina, a bio je i u željeznici čak
jedno vrijeme šef Sekcije ZOP –a, pa
i o svim ostalim zaposlenicima Hrvatskih željeznica koji su se na neki
način ili dijelom u profesionalnom
smislu ili ovako poput mene volonterski odlučili za politiku. Ja vjerujem da ima, odnosno uvijek kad ima
dobre volje, a u meni uvijek ima dobre volje i ljubavi prema Hrvatskim
željeznicama, odnosno željeznici.
Trpi li sindikalni rad radi ovih
vaših velikih aktivnosti?
Željko: Ja bih bio nekorektan i usudio se čak reći bezobrazan kada bih
rekao da ne. Ja nastojim odraditi ili
poslije radnog vremena ili subotom
ili nedjeljom i taj dio posla pošteno
i korektno da drugi ne budu zakinuti zbog ovog mog djela kojom se
bavim volonterski.
Predsjednik si istovremeno i naše
velike
sindikalne
podružnice
Ogulin već u nekoliko mandata. To
znači da skromno uživaš puno povjerenje i većeg dijela neposrednih
izvršitelja željezničara u Ogulinskom kraju?
Željko: Predsjednik sam SPVH, podružnice Ogulin od njezinog samog
osnutka do danas i danas evo uživam u četvrtom mandatu, dakle
na polovici sam četvrtog mandata.
Zahvalan sam zaista svim svojim
članovima koji razumiju moju trenutnu poziciju bavljenja politikom
i rada u sindikatu. Zaista sve ovo
vrijeme – nekih četrnaestak godina bavljenja radom u sindikatu, sam
nastojao biti uvijek njima na dispoziciji, uvijek dostupan i uvijek na
pomoći. Iskoristio bih ovu priliku i
zahvaliti i samoj Centrali SPVH, jer
ne spomenuti ovdje i poneke drage
ljude u Centrali, a govoriti o sindikatu bi zapravo bilo nepravedno.
Ja bih također rekao da sve ono što
jesam i sve ono što imam i sve ono
što sam postigao u životu u bilo kojem smislu sam zahvalan sindikatu.
Sindikat me je odredio ako čovjeka,
dao mi određene spoznaje i širinu
znanja, spoznavanja mogućnosti da
može biti nešto i drugačije i ja sam
na tome zaista, zaista, zahvalan. U
mladosti me odredio i u toj mladosti sam stasao u jednog čovjeka koji
može odgovoriti svim radnim situacijama.
Marko neće moći doći k sebi kada
čuje kako si ga lijepo nahvalio, a u
svakom slučaju očigledno da je ovo
uzajamno zbog toga što to povjerenje traje duže vrijeme. Bio si duže
vremena i predsjednik Radničkog
vijeća i član RV sadašnje regije Zapad ili bivše Prometne sekcije Rijeka i tu je bilo lijepih iskustava, gdje
si bio na prvoj crti obrane radnika?
Željko: Ta Radnička vijeća su bila
specifična prije puno godina i tada
smo recimo bili pioniri u organiziranju Radničkih vijeća. Eto, iz
tog doba ima i dobrih i loših stvari, ali zanemarimo one loše i uvijek spominjemo one dobre. Bilo je
teško i ispočetka smo se svi učili jer
je za nas sve to bilo novo, ali mislim
da smo taj dio posla odradili jako
dobro. Ja sam imao sreću tada, a i
dan danas da su sa mnom uvijek u
okruženju bili dobri ljudi, poput
Željka Vukelića, gospodina Bonjekovića, Josipa Tirića i još mnogi
drugi koji su sa svojim znanjem,
ugledom, autoritetom i čašću pripomogli u radu tih Radničkih vijeća.
Evo, iskoristiti ću ovu priliku da
zahvalim i njima.
Kada sve ovo zbrojimo ne smijemo
zaboraviti Obitelj Željka Bokulića.
Ona očigledno nema „patera familiasa“ na dovoljnom raspolaganju
ili u dovoljnoj mjeri kako bi trebalo
ili vi imate drugačiji dojam. Imate
dvoje djece?
Željko: Da imam dvoje odrasle
djece, imam sina koji će sada imati dvadeset i jednu godinu i imam
kćerku koja ima punih osamnaest
7
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godina i zaista se slažem u potpunosti sa vama, možda će to biti i pomalo čudno, ali kada čovjek to sagleda
što zvuči grubo, izgleda da su ta djeca odrasla bez oca.
A Gospođa?
Željko: Ja također vjerujem da ništa od toga ne bi bilo, ni obitelji, ni
svega ovoga čime sam se ja bavio
da nije bilo „onoga“ koji je umjesto
mene odradio jako puno posla. Ja
sam zahvalan i njoj na tome.
Željko, podružnica naša sindikalna, rasprostranjena je, pokriva
veliko područje i pokriva različito tehnički osigurano područje.
Kako uspijevate pomiriti interese
ili zaštititi radnike kada je tako
razgranata?
Željko: Da, podružnica Ogulin je
specifična podružnica imamo tu
sučeljavanje dva različita principa
rada. Na glavnoj pruzi imamo APB,
a na tzv. Ličkoj pruzi imamo čistu
„klasiku“. Vrlo je taško, jer ako pogledamo različita zanimanja, možemo krenuti od skretničara. Nije isto
biti skretničar na APB – u ili skretničar na Ličkoj pruzi, odnosno na
„klasici“. Zaista je puno teže onome
koji je na klasičnom osiguranju, ako
znamo da je ključevna zavisnost
kod križanja vlakova itd. Gledajte,
sve se može, s ljudima treba samo
razgovarati kao što mi radimo u sindikatu. Ljudima treba uvijek govoriti i zauvijek govoriti samo istinu,
jer današnji ljudi imaju toliko volje
i razumijevanja kada im se pristupa
na jedan pošten, korektan i nadasve
fer način i razumiju te razlike. Dakle, stvar je samo pristupa, iskrenosti
i poštenja.
Recimo da je temelj svega ovoga
željezničkoga kod tebe ugrađeno
od malih nogu. Bokulići su – tvoja
obitelj je praktično odrastala neposredno uz željeznicu?
Željko: Da u pravu ste. Moj pokojni
djeda je bio vlakovođa i cijeli je svoj
život radio na željeznici. Moj otac je
8
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cijeli život radio na željeznici – jedno vrijeme kao prometnik i onda je
dugo vrijeme bio šef kolodvora u
Oštarijama. Brat mi je strojovođa i
dan danas radi tu, a i ja sam na željeznici i vjerujem da ću ostati. I jedno i drugo dijete je u tom smjeru.
Dakle, željeznica ti je u krvi, a kada
pogledaš željeznicu u okruženju
oko sebe čini se da smo u medijima
vrlo česti -opravdano, ali i neopravdano negativno prikazani ili ti to
sve drugačije doživljavaš?
Željko: Ja mislim da je cjelokupno
stanje kakvo je u Europi, a onda
možemo to preslikati i na Hrvatsku
izuzetno teško, koko u gospodarskom, tako i u ekonomskom smislu. Mislim da je danas imati posao
i pri tome imati sigurna primanja
jedna blagodat. Ako to usporedimo
sa nekim drugim ljudima koji eto
nemaju tu privilegiju raditi, odnosno ako i rade nemaju redovita primanja, a mi ih primamo, onda tu
vidim da nastaje problem. Željeznica se percipira iz tog segmenta kao
jedan glomazan sustav u kojem mi
redovito dobivamo plaću i ne radimo ništa dok drugi tamo rade, a
ne primaju plaću. Ne bih se sa tim
složio. Željeznica nije glomazan
sustav, ali jedan dobro organiziran
sustav koji teži ka tome da bude još
puno, puno organiziraniji.
Svjedoci smo da teče jedan veliki
investicijski ciklus u HŽ Infrastrukturi u pruge koje su zapuštene?
Željko: Dakle, moramo biti svjesni
jedne situacije koja je iz čiste pragmatike točna. Bez investicijskog
ciklusa nema nikakvog razvoja, ni
gospodarskog, a onda samim time
ni razvoja niti željeznice niti ičega.
Dakle, investicije apsolutno podržavam jer će one donijeti i nekakve
druge gospodarske efekte i učinke.
Bez investicija nema ni otvaranja
novih radnih mjesta, a željeznica je
svi skupa znamo već godinama devastirana i uništavana i tako da zaista
treba pozdraviti ove investicije koje
su dobrodošle.
Željko, za one koji će gledati ovaj
razgovor (na spvh.TV), trebalo bi
te predstaviti. Kada bi ti sebe predstavljao „Ja sam Željko Bokulić“
rekao bi kratkom o sebi svoju biografiju?
Željko: Rođen sam 12. srpnja 1971.
godine, Osnovnu školu sam završio
u Ogulinu. Srednju Željezničko –
tehničku školu završio sam u Zagrebu. Diplomirao sam na Fakultetu
prometnih znanosti. Godinama
sam radio kao prometnik vlakova,
počevši od Oštarija, dugi niz godina
sam radio u Moravicama. Pod zadnje sam radio kao prometnik vlakova u Ogulinu, i dugi niz godina
u dvadeset pet godišnjem radnom
stažu kao pomoćnik šefa kolodvora
u Ogulinu. Četrnaestak godina, što
profesionalno, što kao predsjednik
podružnice u neprofesionalnom
smislu, ako predsjednik Radničkih
vijeća, kao koordinator povjerenika
za ZNR, radio sam i u tom segmentu u sindikatu. Oženjen, kao što smo
rekli otac dvoje djece, zaljubljenik u
Hrvatske željeznice, evo to je onako
kratko o meni.
Kada bi imao priliku nešto popraviti u sadašnjim kretanjima na željeznici, što bi ti prvo palo na pamet
da treba promijeniti?
Željko: ja mislim da je svima nama
na željeznici pomalo fali one željezničke discipline, poštovanja, čovjeka prema čovjeku, radnika prema
nadređenom i u obrnutom smislu
nadređenoga prema radniku. Smatram da je nestalo onih pravih istinskih željezničara, zaljubljenika
u željeznicu, koji su držali do željezničke tradicije i mislim da se je
taj segment, taj dio pogubio.
Hvala ti lijepa!
Razgovarao: Anto Iličić
AKTUALNO
na peronu br. 27
Potpisan 5. Aneks KU HŽ Infre
D
anas 28. veljače 2014. godine potpisan je 5. Aneks
kolektivnog ugovora HŽ
Infrastrukture. Vijest koju ste mogli
vidjeti već sinoć na našoj web stranici www.spvh.hr gdje je u kratkim
crtama i pojašnjeno kakve promjene su se dogodile potpisivanjem
ovog Aneksa. Okolnosti u kojima
je potpisan kao i globalno stanje u
RH, a prvenstveno na željeznici daje
nam za pravo da ovaj Aneks smatramo prihvatljivim rješenjem i za
poslodavca, i za radnike.
Nekoliko detalja i promjena koje
su se dogodile Aneksom dodatno
ćemo pojasniti:
Dvomjesečna preraspodjela do +/10 sati.
Poslodavac je inzistirao na
tromjesečnoj preraspodijeli sati
bez ikakvih dodatnih ograničenja
što nam je bilo neprihvatljivo. Kao
protuprijedlog predložili smo da
poslodavac može prenositi do +/- 10
sati samo u neparnim mjesecima u
godini što je i prihvaćeno. Ustupak
je napravljen zbog problema koje
poslodavac ima sa usklađivanjem
mjesečnog fonda sati sa radom u
turnusu. Svi ste svjedoci konstantnog pritiska da se prekovremeni
rad u potpunosti eliminira ili bar
svede na najmanju moguću mjeru.
Zbog neusklađenosti mjesečnog
fonda sa radom u turnusu poslodavac je učestalo, kako bi izbjegao
prekovremeni rad, dopisivao sate
do punog fonda jednom radniku,
a istovremeno drugom radniku na
istom radnom mjestu plaćao prekovremeni rad. Ovakvim načinom
preraspodijele to će se svesti na najmanju moguću mjeru. Ono što je
također novost je da poslodavac
mora raspored rada objaviti 7 dana
unaprijed, ali za cijeli mjesec (što
do sada nije bio slučaj). Također u
slučaju pozivanja u dodatnu sm-
jenu poslodavac mora radniku izdati potvrdu o prekovremenom radu.
Broj dana GO umanjuje se za 2
(dva) dana svim radnicima u 2014.
godini
Smanjenje dana GO nije nikada
popularno, ali smo to smatrali prihvatljivim zahtjevom koji generira
veliku uštedu, a ne zadire direktno u
materijalna prava radnika. Radi se o
ograničenju samo u ovoj godini.
Nema stimulacije
Znamo da izvršni radnici stimulaciju dobivaju rijetko ili tako da ovo
odricanje neće utjecati na materijalna prava izvršnih (možemo reći i
običnih radnika) u mjeri u kojoj bi
to bilo zabrinjavajuće.
Smanjenje iznosa dnevnice na
120,00 kn
Pojašnjenje ovog odricanja isto je
kao i prethodno obzirom da znamo
tko su najveći korisnici dnevnica.
Nema regresa ni božićnice u 2014.
godini, kao ni rasta plaća predviđenog KU.
Navedenih stavki nema već nekoliko godina unatrag. Isključivi razlog je veliki materijalni trošak koji
navedena prava proizvode poslodavcu, a i okolnosti u cijeloj RH su
takve.
Naknada za prijevoz na posao i sa
posla
Obzirom da je HŽ Putnički prijevoz
povećao cijene P-2d karata za radnike HŽ Infrastrukture sa dosadašnjih
360,00 kn na više (ovisno o dužini
relacije), poslodavac je došao na
blistavu ideju da dio troška prijevoza u visini 50% trebaju snositi
sami radnici. Neprihvatljivo je da
problem (čitaj: trošak) koji izazove
bahata Uprava HŽ PP-a naša Uprava pokuša prebaciti na leđa radnika.
Upravu Infre smo uputili da navedeni problem rješava sa Upravom HŽ
PP-a, a mi u SPVH smo resornom
ministru uputili dopis kojim smo
ga upozorili na štetno ponašanje od
strane HŽ Putničkog prijevoza. Prijevoz i dalje u cijelosti snosi poslodavac uz nekoliko sitnih izmjena:
• Radnik koji ima manje od 2 (dva)
km od mjesta stanovanja do mjesta rada ili do stanice međumjesnog
prijevoza, nema pravo na naknadu troškova mjesnog prijevoza (do
sada je bio 1(jedan) km)
• Radnik ima pravo na naknadu
troškova prijevoza samo u slučaju
ako je u tijeku mjeseca radio najmanje 5 (pet) dana. (do sada je
bilo 1 (jedan) dan)
• Poslodavac radniku izdaje P-2d
kartu samo ako radnik to sam
zahtijeva. Do sada je radnik imao
obavezu uzeti P-2d kartu ako je
imao uvjete za putovanje vlakom.
Sve ostalo što se stalno spominje po
medijima i što se dezinformacijama
širi po terenu kao što su smanjenje
plaće za 10%, smanjenje dodatka za
staž sa 0,5% na 0,3%, ukidanje jubilarnih nagrada i dr. nije bilo predmet pregovora što znači da ostaje
na isti način regulirano kao što je to
bilo i do sada.
Na kraju, ako se pitate zašto smo se
uopće odrekli gore navedenih stavki odgovor na to pitanje krije se u
članku 2 koji kaže:
„Ako prestane potreba za obavljanjem određenog posla zbog gospodarskih, tehničkih ili organizacijskih
razloga Poslodavac se obvezuje da
će za vrijeme trajanja ovog Aneksa
eventualno smanjivati broj radnika
isključivo sporazumnim raskidom
radnog odnosa uz isplatu poticajne
otpremnine.“
Prevedeno na „obični“ jezik znači
da niti jedan radnik HŽ Infrastrukture d.o.o. u 2014. godini neće i ne
može dobiti otkaz. Smanjenje broja
radnika provodi se ISKLJUČIVO
sporazumnim raskidom ugovora.
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PRIJEDLOG NOVOGA ZAKONA O RADU
LAŽ
LAŽ
Novi Zakon o radu
ne donosi radikalne
rezove već male
promjene.
Kako stotinu puta
izgovorena laž
ne bi postala istina...
Cilj novoga Zakona
o radu je otvaranje
novih radnih
mjesta.
LAŽ
Cilj novoga
Zakona o radu je
očuvanje postojećih
radnih mjesta.
ISTINA
– nužno je da Vlada vodi cjelovitu
politiku zapošljavanja (ovisi o: eko-
LAŽ
Novi Zakon o radu
donosi promjene u
općem interesu.
ISTINA
Novi Zakon o radu
donosi promjene u interesu
kapitala i političkih elita!
U „općem interesu“
očito nema mjesta za
radnike!
Radna mjesta se ne mogu
očuvati (dinamika: neka se
zatvaraju, nova se otvaraju...).
Međutim, lakše će otpuštati
radnike: kod kolektivnog viška,
na probnom radu, kod poslovno
uvjetovanog otkaza, starije radnike, sa smanjenim radnim
sposobnostima...!
LAŽ
nomskoj, socijalnoj, obrazovnoj, te
Promjene Zakona o
radu su nužne za
postizanje
konkurentnosti
hrvatskog
gospodarstva
ISTINA
posebno industrijskoj politici,
mirovinskom i zdravstvenom
Temeljni razlozi
nekonkurentnosti
hrvatskog gospodarstva su
neposobnost
menadžerskog kadra i
neučinkovitost
javne uprave te
korupcija!
2014.
10
Radna mjesta ne otvara
ZOR niti Ministarstvo rada
ISTINA
Riječ je o ključnim
promjenama u nekoliko područja organizacija radnog vremena,
uvjeti rada agencijskog radnika,
otkazni rok,
poslovno uvjetovani otkaz,
sprječavanje pristupa sudu,
onemogućavanje štrajka,
nadziranje rada sindikata i
smanjivanje njegova
utjecaja…
ISTINA
sustavu...!)
LAŽ
Aktualni
Zakon o radu je
najnefleksibilniji
u Europi!
o
ISTINA
I prema važećem
Zakonu o radu
u posljednjih pet godina
izgubljene su
stotine tisuća radnih
mjesta!
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ŠTO ŠTO
DONOSE
NAJAVLJENE
PROMJENE
ZAKONA
OO
RADU
DONOSE
NAJAVLJENE
PROMJENE
ZAKONA
O RADU
?RADU??
ŠTO DONOSE
NAJAVLJENE
PROMJENE
ZAKONA
Nestaje
jednaki
raspored
radnog
vremena
jer poslodavac
Nradnog
estaje
jednaki
raspored
vremena
jer(neovisno
poslodavac
Nestaje jednaki
raspored
vremena
jer radnog
poslodavac
(neovisno
o o (neovisno o
veličini, sektoru…)
samostalno,
odlukom,
raspoređuje
radno
veličini,
sektoru…)
samostalno,
svojom
odlukom,
raspoređuje radno
veličini, sektoru…)
samostalno,
svojom svojom
odlukom,
raspoređuje
radno
vrijeme koje tjedno
može
trajati
i
do
56
sati.
Je
li
unutar
tih
56
sati
bilotih 56 sati bilo
vrijeme koje tjedno može trajati i do 56 sati. Je li unutar
vrijeme koje
tjedno
može
trajati
i
do
56
sati.
Je
li
unutar
tih
56
sati
bilo
prekovremenog
rada, vidjet ćerada,
se nakon
(svodi
se na prosjek
prekovremenog
vidjetčetiri
će semjeseca
nakon četiri
mjeseca
(svodi se na prosjek
ekovremenog od
rada,
vidjet
će
se
nakon
četiri
mjeseca
(svodi
se
na
prosjek
40 do 48 sati).
Tudo
više
ni sindikat
jernićesindikat
se kolektivnim
od 40
48 nije
sati).bitan
Tu više
nije bitan
jer će se kolektivnim
akonitjedni
radako
traje
duže
od
56 sati
(dood
60).56Usati (do 60). U
od 40 do 48ugovorom
sati). Tuuređivati
više
nijesamo
bitan
sindikat
jer
će se
kolektivnim
ugovorom
uređivati
samo
tjedni
rad
traje
duže
periodusamo
dužeg
radatjedni
i promijenjene
dinamike
upitne
su posljedice
periodu
dužegrad
rada
i promijenjene
dinamike
upitne
su
ugovorom uređivati
ako
traje
duže od
56
sati
(do
60).po
U posljedice po
zdravlje i sigurnost
radnika.
Nestaje
mogućnost
usklađivanja
privatnog
zdravlje i sigurnost
radnika.upitne
Nestaje su
mogućnost
usklađivanja
periodu dužeg rada i promijenjene
dinamike
posljedice
po i privatnog i
radnog života.radnog
Iako se,
prema
Direktivi
EU, Direktivi
ne prilagođava
života.
Iako
se, prema
EU, nečovjek
prilagođava čovjek
dravlje i sigurnost
radnika.
Nestaje
mogućnost
usklađivanja
privatnog
i
radnom vremenu,
većvremenu,
radno vrijeme
čovjeku
– prema
našem
ZOR-unašem
radnom
već radno
vrijeme
čovjeku
– prema
ZOR-u
radnog života. Iako se, ispada
premadaDirektivi
EU,
ne
prilagođava
čovjek
živimo
samo
bismo
ispada
da kako
živimo
samoradili!
kako bismo radili!
radnom vremenu, već radno __________________________
vrijeme čovjeku
– prema našem ZOR-u
__________________________
ispada da živimo samo kako bismo radili!
Ne propisuje Ne
se najduže
dnevno
trajanje
radnog
vremena
pa jevremena
ono
propisuje
se najduže
dnevno
trajanje
radnog
pa je ono
__________________________
Kod
poslovno
ili osobno
uvjetovanog
otkaza
poslodavac
nije
Kod
poslovno
ili osobno
uvjetovanog
otkazaviše
poslodavac
više
Kod
poslovno
ili osobno
uvjetovanog
otkaza
poslodavac
višenije
nije
dužan prethodno
radniku
ponuditi
neko
drugo
radno
mjesto
i
dužan prethodno
radniku
ponuditi
neko
drugoradno
radno mjesto
i i
dužan prethodno
radniku
ponuditi
neko
drugo
mjesto
nije ga dužannije
obrazovati
ili obrazovati
osposobiti za
rad na nekim
drugim
ga dužan
ili osposobiti
za rad
na nekim drugim
nije garaspoloživim
dužan obrazovati
ili
osposobiti
za
rad
na
nekim drugim
poslovima kod
poslodavca.
raspoloživim
poslovima
kod poslodavca.
raspoloživim
poslovima kod poslodavca.
___________________________
___________________________
___________________________
Ubrzan tijek otkaznog
rokaotkaznog
na načinroka
da otkazni
rokdateče
za rok teče za
Ubrzan tijek
na način
otkazni
vrijeme godišnjeg
odmora
i plaćenog
dopusta,
dok dopusta,
ograničenje
vrijeme
godišnjeg
odmora
i plaćenog
dokpostoji
ograničenje
Ubrzan
tijek
otkaznog
roka
na način
da otkazni
rok teče postoji
za
u odnosu na radnike
koji
na bolovanju,
za bolovanju,
koje otkazni
teče, rok ne teče,
u odnosu
nasu
radnike
koji su na
zarok
kojeneotkazni
vrijeme
odmora
islučaju
plaćenog
dopusta,
ograničenje postoji
ali njima godišnjeg
radni
svakom
prestaje
nakon
6dok
mjeseci
aliodnos
njimauradni
odnos
u svakom
slučaju
prestaje
nakon 6 mjeseci
u odnosu na radnike
koji
su
na
bolovanju,
za
koje
otkazni
rok ne teče,
od odluke o otkazu.
od odluke o otkazu.
____________________________
ali njima radni
odnos u____________________________
svakom slučaju prestaje nakon 6 mjeseci
Pravo na godišnji
odmor
ostvarivat
će se
uvijek
u će
razmjernom
Pravo
na godišnji
odmor
ostvarivat
se uvijek udijelu,
razmjernom dijelu,
od odluke
o otkazu.
a pravo na 1 dan
godišnjeg
odmora
po želji
radnika
a pravo
na 1 dan
godišnjeg
odmora
po želji radnika
____________________________
prestaje biti zakonsko
pravo.
prestaje biti
zakonsko pravo.
Pravo na godišnji
odmor
ostvarivat
će
se uvijek u razmjernom dijelu,
____________________________
____________________________
ograničeno samo
najkraćim
dnevnim
odmorom
štoodmorom
znači da ćešto
biti
ograničeno
samo
najkraćim
dnevnim
znači da će biti
dozvoljeno dnevno
raditidnevno
12 sati, raditi
a u više
30asektora
u RH
i 16 sati:u RH i 16 sati:
dozvoljeno
12od
sati,
u više od
30 sektora
Ne propisuje
se najduže
dnevno
trajanje
radnog
pasocijalna
je
onoskrb,socijalna skrb,
pomorske
i zračne
luke, ipromet
u
širem
smislu,
zdravstvo,
pomorske
zračne
luke,
promet
uvremena
širem
smislu,
zdravstvo,
skupljanje
i odvoz
kućnog
otpada,
pogoni
za spaljivanje
otpada,
a pravo na 1 dan godišnjeg odmora po želji radnika
ograničeno samo
najkraćim
dnevnim
odmorom
što
znači
da za
će
biti
skupljanje
i odvoz
kućnog
otpada,
pogoni
spaljivanje
otpada,
proizvodnja,
el. energije,
javni
gradski
proizvodnja,
i 30
distribucija
plina,
el.i energije,
dozvoljeno dnevno
raditiprijenos
12 sati,i adistribucija
uprijenos
više odplina,
sektora
u RH
16
sati: javni gradski Uvođenjem obvezne
arbitraže
u slučaju
uskrate
suglasnosti
radničkog
vijeća
prestaje
biti
pravo.
Uvođenjem
obvezne
arbitraže
uzakonsko
slučaju
uskrate
suglasnosti
radničkog vijeća
prijevoz, poljoprivreda,
turizam, poštanske
usluge,
tisak, usluge,
radio, televizija,
prijevoz,
poljoprivreda,
turizam,
poštanske
tisak,
radio,
televizija,
na otkaz zaštićenim
kategorijama
radnika sprječava
se pristup
sudu.
omorske i zračne luke, promet u širem smislu, zdravstvo, socijalna skrb,
na otkaz
zaštićenim
kategorijama
radnika
sprječava
se pristup sudu.
____________________________
kinematografi,
vatrogastvo, hitna
pomoć, hitna
civilna
zaštita,civilna
industriji
kojaindustriji koja
kinematografi,
vatrogastvo,
pomoć,
zaštita,
_____________________________
_____________________________
skupljanje i odvoz kućnog
otpada,
pogoni
za spaljivanje
otpada,
se ne može
prekidati
iz tehnoloških
se ne može
prekidati izrazloga…
tehnoloških razloga…
proizvodnja, prijenos i distribucija
plina,
el. energije, javni gradski
__________________________
__________________________
obvezne
arbitraže
u slučaju
uskrate
suglasnosti
radničkog vijeća
U Uvođenjem
slučaju nedopuštenog
otkaza,
kada radnik
ne
nastavlja
rad
kod
poslodavca
U
slučaju
nedopuštenog
otkaza,
kada
radnik
ne
nastavlja
rad
kod poslodavca
rijevoz, poljoprivreda, turizam, poštanske usluge, tisak, radio, televizija,
najeotkaz
kategorijama
radnika
se može
pristup
sudu.
koji mu
nezakonito
otkazao
ugovor
o radu,
sud
više
nesprječava
može
dosuđivati
kojizaštićenim
mu je
nezakonito
otkazao
ugovor
o radu,
sud više
ne
dosuđivati
Skraćeni
dnevni
odmor
radnika
u navedenim
sektorima
u trajanju
od
8u sati,
Skraćeni
dnevni
odmor
radnika u
navedenim
sektorima
trajanju od 8 sati,
kinematografi,
vatrogastvo,
hitna
pomoć,
civilna
zaštita,
industriji
koja
naknadu štetenaknadu
u iznosu
od 3udo
18 plaća
do 8 već
plaća!
_____________________________
štete
iznosu
od 3već
dood
183plaća
od 3 do 8 plaća!
u kojem se radnik
mora
naspavati
i ponovno
vratiti
na
u kojem
se vratiti
radnik
moraodmoriti,
vratiti kući,
odmoriti,
naspavati
i ponovno
vratiti na
se ne može
prekidati
iz kući,
tehnoloških
razloga…
_______________________________
_______________________________
posao, poslodavac
moći primijeniti
izravno
zakonom,
posao,ćeposlodavac
će moći
primijeniti
izravno zakonom,
__________________________
a ne kao dosad
samo
kolektivne
ugovore.
a ne
kaokroz
dosad
samo kroz
kolektivne ugovore.
U slučaju nedopuštenog otkaza, kada radnik ne nastavlja rad kod poslodavca
Započet je proces
izbacivanja
sindikata
iz tvrtki
– smanjuje
im–se
uloga kao
_________________________
Započet
je proces
izbacivanja
sindikata
iz tvrtki
smanjuje
im se uloga kao
_________________________
koji
mu
je
nezakonito
otkazao
ugovor
o
radu,
sud
više
ne
može
dosuđivati
i potreba poslodavaca
uopće trebaju
kolektivni
ugovor!
raćeni dnevni odmor radnika u navedenim sektorima u trajanju od 8 sati,
i potreba da
poslodavaca
da uopće
trebaju
kolektivni ugovor!
naknadu
štete
uplan
iznosu
od
3 done18
plaća
već
3u do
8 plaća!u
Agencijski
radnik
će odmoriti,
moći
zamijeniti
jučer
otpuštenog
Agencijski
radnik
će
moći
zamijeniti
jučerradnika,
otpuštenog
U prvi
se planUguraju
vijeća
koja
smiju
sudjelovati
prvi
seradnička
guraju
radnička
vijeća
koja
ne od
smiju
sudjelovati
ojem se radnik mora
vratiti
kući,
naspavati
i ponovno
vratiti naradnika,
„privremeno“„privremeno“
na razdoblje od
3razdoblje
godine, za
„golu“
plaću,
bez prava
na ostala
od
3 godine,
za „golu“
plaću,
bez prava na ostala
pripremanju ili
ostvarenju
industrijskih
uključujući
i štrajk,
a
_______________________________
pripremanju
ili
ostvarenju akcija,
industrijskih
akcija,
uključujući
i štrajk, a
posao,
poslodavac
će moći na
primijeniti
izravno
zakonom,
materijalna prava
po
kolektivnom
ugovoru,
uz
naknadu
plaće
za
vrijeme
materijalna prava po kolektivnom ugovoru, uz naknadu plaće za vrijeme osniva ih se tek
kod poslodavaca
20 i više zaposlenih,
da su radnici
osniva
ih se tek kod sposlodavaca
s 20 i višetako
zaposlenih,
tako da su radnici
a ne kao dosad
samo
kroz
kolektivne
ugovore.
kada
nije iznajmljen
u visini
i samo
kune!i samo 1 kune!
kada nije
iznajmljen
u 1visini
kod poslodavaca
sposlodavaca
manje zaposlenih
praktično
nezaštićeni! nezaštićeni!
kod
s manje
zaposlenih
Započet je proces
izbacivanja
sindikata
iz tvrtkipraktično
– smanjuje im se uloga kao
_________________________
_________________________
_________________________
_______________________________
_______________________________
s rodiljnog,
posvojiteljskog
dopusta,
Nakon
povratkaroditeljskog,
sjučer
rodiljnog,
roditeljskog,
posvojiteljskog
dopusta,
Agencijski Nakon
radnikpovratka
će moći
zamijeniti
otpuštenog
radnika,
dopusta radi skrbi
i
njege
djeteta
s
težim
smetnjama
u
razvoju
te
radiza
skrbi
i njegeplaću,
djeteta bez
s težim
smetnjama
u razvoju te
ivremeno“ na razdoblje oddopusta
3 godine,
„golu“
prava
na ostala
mirovanja radnog
odnosa
do
treće
godine
života
djeteta
mirovanja radnog odnosa do treće godine života djeteta
materijalna prava
po
kolektivnom
uzvratiti
naknadu
plaće
za
poslodavac nije
obvezan ugovoru,
vratiti
radnika
na
njegovo
mjesto
većvrijeme
gamjesto
može već ga može
poslodavac
nije obvezan
radnika
na njegovo
kada
nije
iznajmljen
u
visini
i
samo
1
kune!
rasporediti i na
neko drugo,
nepovoljnijim
radnim uvjetima.
rasporediti
i nasneko
drugo, s nepovoljnijim
radnim uvjetima.
_________________________
12
Nakon povratka s rodiljnog, roditeljskog, posvojiteljskog dopusta,
i potreba poslodavaca da uopće trebaju kolektivni ugovor!
prvi
sesvodi
plan
radnička
vijeća
koja ne
sudjelovati
u
Pravo naUštrajk
se
naguraju
pravo
na
jednokratnu
jersmiju
se o istom
Pravo
na štrajk
se svodi
na pravo
naupotrebu,
jednokratnu
upotrebu,
jer se o istom
sporu
može provesti
samo
JEDANsamo
postupak
mirenja
(primjerice,
zbog
pripremanju
ili
ostvarenju
industrijskih
akcija,
uključujući
i štrajk,
sporu može
provesti
JEDAN
postupak
mirenja
(primjerice,
zbog a
neisplate
plaće).
Gospodarsko-socijalni
kaozaposlenih,
razlog
štrajka,
neisplate
plaće). Gospodarsko-socijalni
interes,
kao tako
razlogda
štrajka,
osniva
ih se
tek
kod poslodavaca
s interes,
20 i više
su radnici
svodi se samosvodi
na kolektivni
ugovor.
se samo
na kolektivni
ugovor.nezaštićeni!
kod poslodavaca s manje
zaposlenih
praktično
_______________________________
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Ipak je đačko doba najbolje doba
Krešimir Lovreković
projektant voznog reda
P
rojektant voznog reda,
Krešimir Lovreković, istina nema „željezničarski
pedigre od stoljeća sedmog“,
no njegov djed Nikola radio je
kao strojovođa, a otac je 1992.
u mirovinu otišao kao šef Pro-
14
metne sekcije Zadar. Dane ranog
djetinjstva proveo je u Perkoviću
gdje je otac radio kao prometnik,
a 1967. godine otvaranjem pruge
Knin – Zadar, kao sedmogodišnji dječak seli u Zadar. To su bila
neka druga vremena. U Zadar
su stizali krcati putnički vlakovi.
Stariji željezničari se možda još
prisjećaju „Kornat ekspresa“. Iz
Luke Gaženica prevozile su se
velike količine soje. Dva teretna
vlaka dnevno bila su prosjek. Danas zadarski željeznički kolodvor
izgleda otužno, nema putnika, nema
vlakova… - I ja kao željezničar, danas
putujem autobusom u Zadar. Dođe
mi teško kada vidim na što danas
liči kolodvorska zgrada. Svojedobno
je stanična zgrada dobila nagradu
kao odlično arhitektonsko rješenje,
a danas se bez ikakvih sadržaja sama
urušava. U putničkom prijevozu sa
kakvih sedam i pol sati vožnje od
Zagreba željeznica nije konkurentna.
Autobusom se stiže za tri i pol sata.
Ipak, možda i nije sve u brzini. Kada
bi se u komfornom vlaku s vagon
restoranom putovalo pet ili pet i pol
sati, vjerujem da bi bilo putnika. To
je vrijeme koje bi se moglo postići.
Koliko znam danas je na zadarskoj
pruzi planiran svega jedan fakultativni teretni vlak, a veliko je pitanje
koliko on često vozi.
Dane provedene u srednjoj školi te
studentske dane, Krešimir Lovreković procjenjuje najsretnijim razdobljem u životu.
- „Nakon što sam prva dva
razreda gimnazije završio u Zadru, nastavio sam u Zagrebu, u Željezničkoj tehničkoj školi. U našoj
generaciji bila su dva razreda za
zanimanje prometnik vlakova, a
zaposlenje je bilo izvjesno. Iz moje
generacije i danas nas ima dosta na
željeznici. U učeničkom domu u Trnjanskoj stekao sam brojna prijateljstva, naučio prave vrijednosti, osamostalio se i s kolegama naučio dijeliti i
dobro i loše.
Kada se kaže s kolegama to je i
doslovno bilo tako pošto je prometnik u to vrijeme bio isključivo muško
zanimanje.
- I danas smo povezani. Svakih pet
godina se okupljamo i tako obilježavamo godišnjicu mature. Najčešće se
okupimo u Zagrebu, pošto je to nekako svima na pola puta. Za tridesetu
obljetnicu smo se okupili u Velikoj, a
za ovogodišnju trideset petu obljetnicu još se nismo dogovorili.
Nakon što je 1985. godine diplomirao
na Fakultetu prometnih znanosti,
prvo radno mjesto Krešimira Lovrekovića bilo je u tadašnjoj radnoj organizaciji „Željeznički prijevoz Split“.
Dvije godine kasnije dolazi u Zagreb,
najprije na radno mjesto glavnog referenta za organizaciju voznog reda
i vlakopratnju: Korak po korak napreduje i 1990. godine dobiva rješenje za pomoćnika šefa Zagreb GK da
bi 1. veljače 1991. godine, uoči rata,
prihvatio radno mjesto pomoćnika
šefa za vlakopratnju:
- „Znao sam da će biti teško, ali bilo
je i gore nego što sam mislio. Bio
sam zadužen za vlakopratnju koju je
činilo oko 250 radnika, konduktera,
vlakovođa, kočničara, stjuardesa…
Dosta je radnika bilo mješovite nacionalnosti i nepisano je pravilo bilo
da se u vlakopratni odred ne stavljaju
radnici iste nacionalnosti. Dakle radilo se o dva konduktera ili šefu vlaka i
kondukteru. Izvanredni događaji bivaju sve češći. Zbog mina na prugama
radnici po dva dana nisu mogli doći
na posao. Uz to radnici su u istim
parovima radili godinama i sada su
se pitali što se događa. Dobivao sam
telefonske prijetnje u kojima su mi
najčešće spominjali „majku ustašku“.
Istina je da su se uhodani parovi s
jedne strane imali svojih prednosti,
ali bilo je tu i dosta prikrivanja svakojakih malverzacija i nerada. Uoči rata
počeli su se pojavljivati i tzv „vikend
četnici“. Oni su vikendom odlazili kućama i kolege su ih znali vidjeti
na barikadama. U garderobama smo
znali svašta pronaći, od raznoraznih
letaka do ručne bombe. Bilo je tu svega i u rujnu 1992. godine prelazim u
tadašnju Direkciju HŽ i od tada sam,
osim kraćeg perioda u Putničkom
prijevozu, uglavnom u Voznom redu.
Od studenog 1996. godine pa do današnjih dana radim kao projektant
voznog reda.
- Kada se govori o voznom redu
nekako mi se čini kako je malo tko
njime zadovoljan. Navode se primjeri
kako vlakovi voze tako da nikome ne
odgovara, primjedbe na prednacrt
voznog reda nemaju efekta ili da je
često puta nemoguće uhvatiti veze pa
je često puta nemoguće braniti tezu
da se ne može bolje. Kako gledaš na
takva razmišljanja?
- „Istina je da je prije podjele jedinstvenog željezničkog sustava vozni
red kao služba mogao više odlučivati i davati svoj doprinos da se nađu
najbolja rješenja. Planirali smo i izrađivali vozni red. Sada je situacija
drugačija pa HŽ Putnički prijevoz i
HŽ Cargo planiraju vozni red, a mi
njihove zamisli pokušavamo realizirati u voznom redu. Primjedbe koje
spominješ dolaze u HŽ Putnički prijevoz. Mi smo samo servis, a dosta
nam je problema poznato iz razgovora s prometnim osobljem na terenu.
I u takvim situacijama mi možemo
sugerirati, ali zapravo ne odlučujemo.
No treba isto tako treba reći
i da se trebaju stvoriti preduvjeti za
kvalitetan vozni red. Jedan od preduvjeta je kvalitetna infrastruktura.
Pitanje je koliko se može napraviti
ako su brzine vožnji vlakova 40 – 50
km/h. Potrebna su dovoljno brojna i
kvalitetna vozila. Sada na primjer, s
jednim vlakom, rješavamo tri kolodvora Čakovec, Varaždin i Zabok, a
kako su najčešći putnici radnici i
učenicima jednima je dolazak vlaka
u njihovu stanicu preuranjen, a za
druge stiže prekasno, pa je jasno kako
ne mogu svi biti zadovoljni. Sigurno
je da bi s više vlakova bilo više zadovoljnih. Teško je to pomiriti i činjenicom da danas prijevoznici itekako gledaju na trošak. U konačnici se
ovdje radi o vrlo složenom problemu
koji treba promatrati s više strana.
Piše: Gustav Trogožar Kekec
15
IZ NAŠEG VRTA
na peronu br. 27
IZ NAŠEG VRTA
na peronu br. 27
Svim ovim divnim ženama
E
Sanja Mitar
prometnica vlakova Sisak
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Pa tko uopće može imati tu čast i sreću da u svome
području ima jednu petinu prometnica vlakova?
to, naše područje kolodvora Sisak je vjerojatno
jedno od rijetkih koje u
tri kolodvora od ukupno 21 prometnika vlakova ima čak 4 žene.
Kod nas se pije najfinija kava,
„papa“ se najfiniji gablec, druži
se i radi s najnježnijim bićima
ove planete. Svakim susretom s
njima ja im se ponovno divim.
One su za razliku od svojih kolega uvijek dobre volje, nasmijane, susretljive, “razgovorljivije„ što se podrazumijeva, uvijek
smirene, odlučne i vrlo vješte u
svom poslu i usudim se reći vrlo
oštre prilikom reguliranja hoda
vlakova. Njihovi obiteljski problemi su ostali tamo negdje kod
kuće, ovdje su vrlo predane svojoj službi i savjesno obavljaju svoje radne zadatke. Imaju taj neki
čvrsti stav i odlučnost, što mislim
da proizlazi iz onog dijela privatnog života, gdje su one supruge,
majke, domaćice, zapravo temelj
jedne čvrste obitelji. Sve te naše
kolegice su mlade žene u manje-više
tridesetim godinama,
žive u sretnim obiteljima s po nekoliko djece uglavnom školskih
uzrasta.
Jedna od njih je i naša članica SPVH Podružnice Sisak, Sanja Mitar. Rođena 1977. godine u
Sisku, živi u Sunji sa suprugom
i dvije kćeri školskog uzrasta,
zaposlenica RJ HŽ Infrastrukture, Prometni sektor, prometnica vlakova u kolodvoru Sisak
sa 20 godina radnog staža. Od
prvoga dana radi na ovome radnom mjestu i u kolodvoru Sisak.
Slobodno vrijeme provodi sa
svojom obitelji i brigom o svojim
kćerima, njihovom školom, izvan nastavnim aktivnostima, uglavnom kao i sve supruge i žene u
današnjem brzom tempu života,
živi na relaciji kuća-posao. Ona
je jedna izuzetna mlada žena
predana svome poslu i obitelji,
odličan radnik za svaku pohvalu, savjestan i marljiv, odlučan i
strog, vrlo cijenjena među svojim
radnim kolegama, uzorna kao
čovjek i kako radnik.
Dugo godina sam i sam radio sa
Sanjom u turnusu kao prometnik
vlakova i to mi je zaista bio jedan
predivan period radnog vijeka,
odlično smo se družili, radili dugi
niz godina bez ikakvih trzavica i
problema, služba je bila uvijek
vrhunski odrađena, sve te godine
bez ijednog izvanrednog događaja. Često bi onaj na postavnici kuhao kavu i pripremao gablec, bilo
je zaista predivno raditi s takvom
osobom. Zaista se
uvijek rado sjećam
tih dana.
Želio bih svakako
napomenuti da su
sve naše drage kolegice prometnice
Đurđica Crnolatac,
Renata
Matijević
i Mirjana Ćuk također izvrsni radnici
i omiljene u našem malom kolektivu. Iskreno se nadamo se da će
se i naša bivša kolegica, Antonija Civka, prometnica vlakova iz
kolodvora Popovača po preseljenju u Sisak, ponovo vratiti raditi na naše područje, za što vjerujemo da će i naš poslodavac imati
razumijevanja i izaći joj u susret,
te tako naš kolektiv povećati za
još jednu kolegicu.
Na kraju, evo ovom prilikom,
u ime SPVH Podružnice Sisak,
svima Vama dragim kolegicama
i djelatnicama na Hrvatskim željeznicama, zaželio bih SRETAN
8. OŽUJKA, MEĐUNARODNI
DAN ŽENA. Piše: Dražen Drčić
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KOLODVOR
na peronu br. 27
Kolodvor Nova Gradiška
skupština U đurđenovcU
U
N
ova Gradiška je slavonski
grad sa 14000 stanovnika.
Osnovan je 1748. godine
kao predstraža Vojnoj krajini, pod
nazivom Friedricksdorf, a već 1750.
preimenovan je u Nova Gradiška.
Škole, bolnica i nešto privrede, razlog su velikog broja putnika koji
iz okolnih mjesta u Novu Gradišku
putuju vlakom.
Željeznički kolodvor Nova Gradiška se nalazi na dvokolosječnoj
pruzi Tovarnik – Novska, otvoren
je za prijem i otpremu putnika i
vagonskih pošiljaka u unutarnjem
i međunarodnom prometu. Duljina
kolodvorskog područja iznosi 2414
metara. U kolodvorskoj zgradi se
nalazi ured prometnika vlakova sa
TK pultom, ured šefa kolodvora i
ured putničke blagajne. Kolodvor
ima osam kolosijeka od koji su kolosijeci 2-5 prijemno – otpremni, a
prvi, sedmi i osmi transportno manipulativni, dok je šesti kolosijek garažni, te četiri industrijska kolosijeka.
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Stajališta Zapolje i Dragalić su podređena službena mjesta, a šef
kolodvora obavlja nadzornu službu
i u kolodvoru Okučani.
Kolodvor je osiguran elektrorelejnim SS uređajem tipa „Lorenz“
koji ima daljinsku kontrolu ispravnosti četiri cestovna prijelaza sa automatskim osiguranjem, svi glavni
signali pokazuju dvoznačne signalne znakove, ima 21 skretnicu,
od čega je 16 uključeno u uređaj,
a pet se postavlja ručno. Pored TK
pulta u prometnom uredu je instaliran terminal IST-a kojeg poslužuje
prometnik vlakova, na kojemu se
obavljaju svi poslovi vezani za informatičku obradu podataka za kolodvor Nova Gradiška i terminalski podređene kolodvore.
U kolodvoru se nalazi dionica SS
uređaja i područni centar II. ranga
HŽ Carga.
U novijij povijesti kolodvora zanimljivo je spomenuti vrijeme Domovinskog rata, kada se u podrumu
kolodvorske zgrade češće boravilo
nego u prometnom uredu, zajedno s putnicima i okolnim stanarima, a kolodvorska zgrada je znatno
oštećena.
Početkom remonta na dionici pruge
Okučani – Novska, zbog smanjene
propusnosti, u kolodvoru Nova
Gradiška se moralo raditi s naročitim oprezom jer su vlakovi često
čekali dopuštenja, a vlakova za potrebe infrastrukture je bilo na svim
kolosijecima, uz istovremeno bojanje portala – nosača kontaktne
mreže, s isključivanjem napona u
kontaktnoj mreži.
„Kada se radi, radi se, nije teško“,
rekao je dežurni prometnik vlakova
Josip Vančina. „Zanimljivo je raditi u kolodvoru u kojemu se uvijek
nešto zbiva. Sada su nam kolosijeci
zauzeti vagonima za silos i tvornicu
slada, jer su u tijeku radovi na popravku kolosijeka korisnika prijevoza. Brzo će se to popraviti, biti će to
dobro, samo neka se radi.“
Piše: Branko Cindrić
AKTUALNO
na peronu br. 27
petak, 21. veljače, održana
je skupština podružnice
SPVH Našice u Đurđenovcu u ugostiteljskom objetku „Kod
Tarandeka“.
Uz članove podružnice SPVH
Našice, prisutni su bili i Mario Grbešić, dopredsjednik SPVH, te
Branko Cindrić, regionalni povjerenik regije Istok, Darko Keleković,
povjerenik zaštite na radu regije
Istok. Poslodavca su predstavljali
Damir Mihić, zamjenik direktora
RJOiRP Istok, te Stjepan Trepšić,
voditelj prometnih poslova regije
Istok.
Predsjednik podružnice, Nebojša
Gojković, iznio je izvješće o radu.
Najviše je bilo „intervencija“ kada
su bila ugrožena neka prava radnika, najviše od strane neposrednog
nadređenog tj. šefa kolodvora. U
takvim slučajevima, prema izvješću
predsjednika podružnice, SPVH je
žurno reagirao i posredovao kod
rješavanje takvih stvari. U jednom
slučaju je zatražena i pomoć direktora RJOiRP Istok. U financiskom
izvješću vidljivo je da je sa financijama podružnice dobro gospodareno.
Zadovoljena su sva traženja – koja
su se odnosila uglavnom na uređenje radnog prostora i podizanja stan-
darda. I na kraju podružnica je ostala s još novca.
Predstavnik centrale, Mario Grbešić, izvijestio je o aktivnostima
centrale SPVH. Pitanja članova uglavnom su se odnosila na aktualnu
situaciju – da li će biti viška radnika
tj. otkaza. Mario Grbešić je izvjestio
članove da SPVH ima čvrsta jamstva
da viška neće biti, tj. da će odlazak iz
HŽ Infrastrukture biti dobrovoljan
i/ili „prirodnim odljevom“. Isto jamstvo je potvrdio i zamjenik direktora, Damir Mihić.
Poslije službenog dijela, prema
dobrom slavonskom običaju, nitko iz kuće ne može otići gladan i
žedan, a kamoli ljut. Tako se predsjednik podružnice pobrinuo da se
organizira domjenak s uobičajenim slavonskim delicijama – prasetinom i janjetinom s ražnja, a za
dobro raspoloženje pobruno se
đurđenovački band „Trava“.
prugom Draganom i kćerkom Saškom starom dvije godine, i sinom
Nikonom starim mjesec dana (mi
bi rekli „mladi tata“) puno se angažira na radu u SPVH. Iako nema
mnogo godina, (rođen je 16. travnja
1973.god.) uz sve obiteljske obveze,
kao što je rečenu, s puno entuzijazma radi za druge, za svoje kolege u
našičkoj podružnici. Priznajmo, niti
jednom povjereniku u ovim vremenima nije lako, kada se priča sve
više o otkazima. Povjerenik je na
udaru. Treba puno raditi. A očito da
je gospodin Nebojša Gojković sprema trošiti se za druge.
A rekli bi to nije slučajno. Možemo
slobodno reći da mu je željeznica
u krvi – on je treća generacija željezničara u obitelji. Otac i djed bili
su željezničari, a Nebojša se nada
da će biti i četvrta generacija, da će
netko od djece prihvatiti željeznički
poziv. Iako je završio ŽTŠ u Zagrebu
1992. godine kada je počeo i radti
Tu prigodu smo iskoristili za kraći na željeznici, do 1997. radio je u nerazgovor s predsjednikom pod- koliko kolodvora našičke pruge. Od
ružnice gospodinom Nebojšom 1997. radi u Đurđenovcu gdje i živi,
Gojkovićem. Čovjek koji ne govori a od 30. travnja 2012. je predsjednik
mnogo, ali rado radi. I prema izv- podružnice, i to kako smo vidjeli iz
ješću o radu podružnice, vidljivo je izvješća, a i komentara članova – uskoliko osobnog angažmana poka- pješan.
zuje. Iako je obiteljski čovjek, sa suPiše: Nenad Katanich
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kRISTINA
kOVAČIĆ
PROMETNICA VLAKOVA KRAPINA
U
kolodvoru Krapina smo
zatekli prometnicu Kristinu Kovačić koja nas
je upoznala sa svojim životnim
putem. Kristina je rođen 30.
siječnja 1985. godine u Zagrebu,
a živjela je sa svojim roditeljima u
skromnim uvjetima u Križu kraj
Ivanić Grada. Križ nalazi se u
Zagrebačkoj županiji u Zapadnoj
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Moslavini, oko 40-tak kilometara
jugoistočno od Zagreba. Geografski spada u posavsko-moslavačko
zemljopisno područje. Kroz
općinu prolazi pruga Zagreb
Vinkovci. Nakon završene osmogodišnje škole, Kristina je 2003.
godine završila školu za prometno transportnog tehničara
u Zagrebu. Po završetku iste sa
nepunih dvadeset godina uputila se kako se narodski kaže
„trbuhom za kruhom“. Početkom 2004. godine ponuđen joj
je posao prometnika vlakova u
kolodvoru Čakovec u tadašnjoj
Prometnoj sekciji Varaždin. Po
potrebi službe preraspoređena
je na radno mjesto prometnika u kolodvoru Luka gdje je
odradila i položila autorizaciju. Tu se zadržala oko godinu
dana. Nakon toga je odradila
zamjenu za porodijni dopust
na mjestu prometnika vlakova
u kolodvoru Krapina, gdje je
kasnije i dobila ugovor o radu
na neodređeno vrijeme. Radila
je na zamjenama kolodvorima
Novi Marof i Budinšćina. Sada
ima punih 10 godina radnog
staža kao prometnik vlakova
na zagorskim prugama. Kristina putuje iz Križa na posao u
kolodvor Krapinu i tako gubi
jako puno vremena koje joj
nedostaje za obiteljski život. U
svojim problemima sa putovanjem ima i veliko razumijevanje kolegica i kolega s kojima
radi. Oni joj izlaze u susret i pomažu, ali su svi pomalo umorni
od toga. Udana je i suprug joj
je iz Križa gdje i radi, pa joj je
sada velika želja u Novoj 2014.
godini naći posao bliže Ivanić
Gradu, a nada se i razumijevanju
i pomoći poslodavca.
Piše: Milan Kovačiček
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I TO JE ULAGANJE... ALI NA NAŠ NAČIN
U
pojedinim našim sredinama svjedoci smo kakve
- takve naznake modernizacije i ulaganja u infrastrukturu,
ne kao trgovačko društvo već u
uređaje, strojeve, radne prostore
s ciljem da se omogući radnicima
što kvalitetnije i lakše obavljanje posla ali i povećanje sigurnosti prometa. No da li je to uvijek
tako prosudite sami po primjerima s varaždinskog područja RJ
HŽ Infrastrukture - Sjever. Primjer
I. - krajem prošle godine završeno je osiguranje ŽCPR -a između
kolodvora Budinšćina - Novi Marof. To je bio četvrti prijelaz koji
je osiguran automatskim uređajem
za osiguranje ŽCPR-a s daljinskom
kontrolom. Svi ti prijelazi pod nadzorom su prometnika vlakova u
kolodvoru Budinšćina, koji njihovo stanje kontrolira na pultu za
daljinski nadzor uređaja ŽCPR-a. I
ne bi tu bilo ništa posebno da nije
urađeno niz propusta prilikom
ugradnje -pultovi su smješteni uz
blok uređaja osiguranja kolodvora,
kablovi vise sa spuštenog stropa u
sredini prometnog ureda, pultovi
su nekvalitetno pričvršćeni za podlogu na postavnom stolu te svojim
položajem prometniku zaklanjaju vidik na ulazna vrata i vanjski
prostor ispred prometnog ureda.
Primjer II. - i naša Služba za željezničku telekomunikacijsku tehniku modernizirala je uređaje, te
je na području nekoliko županija
sjeverozapadne Hrvatske koje su
obuhvaćene mrežom Hrvatskih
željeznica pustilo u rad digitalne
telefonske ŽAT centrale. Tako je
u kolodvoru Ludbreg montirana
„krajnja centrala“ i zamislite to
turčin IST
AC ludbreg PU
PU budinšćina
- u prometni ured jer je to jedina prostorija koja ima ugrađenu
klimu, kako bi se osigurali
mikroklimatski uvjeti!? A što je
s prometnikom vlakova i putničkom blagajnicom koji rade u
neposrednoj blizini tog uređaja?
Uređaj proizvodi konstantu buku
i iz njega ispuhuje zrak koji je rezultat hlađenja uređaja čime se
dovodi u pitanje mikroklimatski
uvjeti u prometnom uredu.
Primjer III. - kolodvor Turčin
prošle je godine opremljen informatičkom opremom za IST
kako bi prometnici informatički
obrađivali vlakove. Ista je montirana na radni stol koji je valjda
još prije 20- tak godina bio inventurno predviđen za kasaciju.
A kako su tek izvedeni priključci
za električno napajanje i intranet
vezu - kanalicama koje idu po
zidu i podu suprotno svim mogućim kvalitetnijim tehničkim
rješenjima. Definitivno cijela
prostorija prometnog ureda od
zidova, poda i uredskog namještaja vapi za obnovom.
Ovo su samo neki primjeri nekvalitetnih zahvata u radnim prostorima koji su rezultat nebrige
za kontrolom izvedenih radova,
jer je tako već planirano u startu - što manje troškova. Ali za
nešto od toga smo i sami krivi.
Ne ponašamo se domaćinski na
način da prigovaramo i da zahtijevamo od izvođača koji dolaze
u naš prostor i obavljaju radove
da se ti radovi obave što bolje i
kvalitetnije.
Piše: Dražen Lihtar
21
JEDAN OD NAS
na peronu br. 27
M
Marijan Jurić
prometnik vlakova Lipovljani
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ožda zvuči kao klišej, no
pravi je prijatelj rijetkost
i uistinu je sretan onaj
tko ga ima. Svi težimo tome da imamo prijatelja, osobu od povjerenja,
nekog tko nas razumije i podržava.
Ponekad je to teško ostvariti, pogotovo u ova današnja teška vremena
krize, kako materijalne tako i one
duhovne i moralne.
Zaposlene osobe provedu više od
pola života na radnome mjestu i
unatoč tome mnogo puta je teško
u radnoj sredini „pronaći“ istinskog prijatelja i osobu od povjerenja.
Da iznimke opovrgavaju pravilo
dokaz je osoba iz ove priče. On je
istinski prijatelj, savjestan i odgovoran djelatnik i odličan prometnik
vlakova. Kažu, isto tako, da je prijatelj netko s kim ćeš se otvoreno
nasmijati. Marijan Jurić je osoba
prethodno navedenih osobina, prijatelj i radni kolega sa kojim je zadovoljstvo raditi i dijeliti kako dobre tako i one manje dobre trenutke
i situacije koje nas vežu na radnom
mjestu prometnika vlakova već duži
niz godina u susjednim kolodvorima. Uvjerio sam se osobno da ove
navode osim mene potvrđuje niz
osoba i zaposlenika koji ga poznaju.
Da komuniciramo „uživo“ rekao bih
Marijanu da je uistinu velik čovjek.
On bi to sa smiješkom ili rezervom
prihvatio, a ja bih nastavio i rekao
da je velik čovjek zato što je visok
preko dva metra. Normalno, on bi
se grohotom nasmijao i uzvratio mi
u svom stilu na njegov dobroćudan
i prepoznatljiv način. I tako danima
i noćima proteklih 20 i više godina
mi na ovaj način znamo „vrijeđati“
jedan drugoga na radnom mjestu,
najčešće da prikratimo vrijeme u
dobrom raspoloženju, ali ipak radne
obveze uvijek su na prvom mjestu.
Slobodno mogu reći da je Marijan
osoba kod koje su karakterne oso-
bine usklađene sa visinom, hoću
reći proporcionalno usklađene!
Marijan Jurić je rođen 30. svibnja
1967. godine u Novskoj. Djetinjstvo
i dobar dio života proveo je u obiteljskoj kući u Višnjici, malom naselju
nadomak Jasenovca, sa roditeljima
i starijim bratom. Osnovnu školu
pohađao je i završio 1982. godine
u Jasenovcu. Srednju školu upisuje 1982. godine a završava 1984.
godine u Novskoj. Nakon toga se
upisuje u „ŽOC“ u Zagrebu za zanimanje prometnika vlakova, što
uspješno završava u roku te je maturirao 1986. godine. S obzirom na
to da je bio stipendista po završetku
školovanja zapošljava se i uspješno polaže autorizaciju u kolodvoru
Jasenovac. Na radnom mjestu prometnika vlakova u kolodvoru Jasenovac ostaje sve do 1991. godine.
Iste godine oženio se i preselio u
Novsku gdje i danas živi u obiteljskoj kući sa suprugom Sanjom i sinovima Martinom i Josipom. „Puno
lijepih životnih uspomena veže me
za tu 91. godinu, osim nametnuti rat, i kamo sreće da ga nikada
nije bilo“, kaže Marijan. Obitelj mu
je kako sam kaže temelj svega i
pokretačka snaga u životu. To nije
deklarativno jer vidim i sam koliko
Marijan polaže na obitelj, a imali smo bezbroj prilika razgovarati
o toj temi u proteklim vremenima
radeći isti turnus! Poslije preseljenja
u Novsku otvara mu se mogućnost
da se zaposli na upražnjenom radnom mjestu prometnika vlakova u
kolodvoru Lipovljani, što prihvaća i
ostaje tamo do danas. Da je obitelj
Jurić tradicionalno željeznička potvrđuje podatak da je Marijanov otac
Ivan zaradio zasluženu mirovinu
2000.godine radeći većinu radnog
vijeka kao pružni poslovođa. S obzirom na to da Marijan ima preko
30 godina staža vjerujem da će i
ovaj dobronamjerni čovjek i prijatelj doći do zaslužene mirovine.
Međutim, novi zakoni daju nam još
puno godina i mogućnosti da dijelimo dobro i zlo na radnom mjestu
prometnika vlakova te da pričamo
o mnogočemu, a na kraju valjda
će nas stići i ta zaslužena mirovina,
makar u dobrom zdravlju. Do tada
mi ostaje zadovoljstvo raditi u turnusu sa kolegom Jurić, i smatram
da je sreća za poslodavca imati tako
odgovornog i savjesnog zaposlenika
kao što je on!
Da ne ispadne sve u superlativu, o
ovom gospodinu mogu reći i jednu
“negativnu“ činjenicu koju znam, a
potvrđuju je i ostali prijatelji koji ga
poznaju, kažu da nema ljubavnicu.
Svako zlo za neko dobro. Ovo samo
potvrđuje glasna razmišljanja da je
Marijan obiteljski čovjek i sretno
oženjen. Nadam se da će njegova supruga, ako do sada nije znala, doći
do ovih pisanih i strogo povjerljivih
informacija te vrijednih podataka!
„Druži se sa onima koji će te boljim
činiti“, kaže jedna izreka. Ja ju potvrđujem i kažem da je prijateljstvo
nezamjenjivo bogatstvo. Za kraj
poruka prijatelju Juriću: „Prijateljstvo prestaje ondje gdje počinje dug“,
pa te molim da se uskladiš sa ovom
porukom i ne tražiš me da ti budem
jamac, sudužnik… itd. Šala mala.
Živ bio lađu…, dalje nastavlja prijatelj Jurić, vjerujem sa prepoznatljivim osmijehom!?
Piše: Branko Marijanović
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JOSIP MOČIĆ
PROMETNIK VLAKOVA DRNIŠ
Joso Močić je rođen 27. 1. 1973.
Nakon Domovinskog rata 1996.
godine završio je školu za prometnika vlakova a odmah nakon toga
počinje raditi u kolodvorima Žitnić
i Drniš gdje i danas radi. Oženjen je
i otac dvoje djece.
korist pa se postavlja opravdanost
rada za Putnički prijevoz.
Jeste li zadovoljni obimom
prijevoza na našim prugama?
- Moram priznati da je vidljivo
smanjenje prometa na našim prugama što je posljedica lošeg stanja
Jeste li zadovoljni svojim pos- nacionalnog prijevoznika HŽ Carga. Nažalost mi radnici na to ne
lom koji obavljate?
Mogu kazati da sam svojim rad- možemo apsolutno nikako utjecati
nim mjestom i poslom prometni- ali se nadamo da će doći do preuska vlakova apsolutno zadovoljan a troja HŽ Carga a samim time i do
odlazak na posao mi predstavlja za- što više posla kojega se ne bojimo
nego to željno iščekujemo.
dovoljstvo.
Kakvi
su
u
vašem
Antun Batinić
prometnik vlakova Stari Mikanovci
Prometnik vlakova je zanimanje koje
volim i predstavlja mi zadovoljstvo
raditi ovaj posao.
Nisam osoba koja „gleda u tuđe
dvorište“, ali u našoj okolini se zbivaju svakojake stvari koje izazivaju
zabrinutost i kod mene. Nadam se da
ćemo biti pošteđeni takvih problema.
uvjeti
rada
kolodvoru?
-Radni uvjeti u kolodvoru Drniš su
zadovoljavajući od sanitarnog čvora kao i prostorija prometnog ureda. Jedino nismo zadovoljni klima
uređajem koji je neispravan već dvije godine i nitko ga nema namjeru
staviti u funkciju što nam u ljetnom
periodu predstavlja velike probleme.
Piše: Ante Kunčić
-U globalu mi to ne smeta osim u
iznimnim slučajevima kada imamo
manevarskih radnji u kolodvoru jer
pojedinim skretnicama rukuje prometnik vlakova pa se stvori gužva.
Najviše mi smetaju kontrolne primjedbe ili eventualne greške kod izdavanja prijevoznih isprava od nas
se traži nadoknada štete a od tog
posla koji radimo nemamo nikakvu
Vinko Šimunić
prometnik vlakova Vinkovci
Ja sam u naravi osoba dobrog
raspoloženja, pa me neke sitnice ne
mogu zasmetati da takav ne budem
i na poslu. Uglavnom sam zadovoljan
na svom radnom mjestu, a vi, sindikalci, se potrudite da nam bude bolje.
Prometnik vlakova vrši
prodaju karata. Predstavlja
li Vam to probleme u redovitom poslu?
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JESTE LI
ZADOVOLJNI NA
SVOM RADNOM
MJESTU?
DARKO GLUIĆ
prometnik vlakova kol. Knin:
Svakako, samo da ovako i potraje i da
ima više vlakova na ličkoj pruzi.
Zvonko Čolaković
skretničar u kolodvoru Slavonski Brod
Zadovoljan sam svojim radnim mjestom. I noćne smjene se lako izdrže.
Mali problem mi predstavlja putovanje
iz Vinkovaca, gdje živim, ali dobro je.
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Darko Milković
Skretničar kolodvor zdenci - orahovica
K
olodvor
Zdenci-Orahovica nalazi se na pruzi
Dalj-Varaždin između
kolodvora Đurđenovac i Čačinci
i u pogledu obavljanja prometne
službe te reguliranja prometa
smatra se međukolodvorom. Zanimljivo je da se sam kolodvor ne
nalazi ni u Zdencima ni u Orahovici čije nazive nosi već u selu
Duga Međa koje je između ovih
mjesta. Kolodvor ima tri kolosjeka od kojih su drugi i treći korisne dužine od 319,79 metara.
Pored njih ima i jedan industrijski kolosjek u vlasništvu P.P.
Orahovica dužine 115 metara.
U kolodvorskoj zgradi osim prometnog ureda nalaze se i čekaonica i putnička blagajna kao i
kancelarija šefa kolodvora koju
sadašnji šef područja koristi tek
u rijetkim trenucima nadahnuća.
Pored kolodvora nalaze se još i
robno skladište i utovarna rampa. Nekada je kolodvor bilježio
veliki broj komadnih pošiljki kako u otpravljanju tako i
u prispjeću. Osim toga otpremane su i velike količine repe u
vrijeme kampanje. Sada je sve
to preuzeo cestovni prijevoz.
Kolodvor je osiguran likovnim
ulaznim signalima i predsignalima. U kolodvoru razgovaramo
sa našim članom, skretničarem
Darkom Milkovićem. Darko je
rođen 05. 6. 1975. godine u Našicama a danas živi u Breštanovcima. Oženjen je i otac je četvero
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djece: kćeri Veronika 8 godina,
Magdalena 6 godina i Sara kojoj
je tek mjesec dana te sin Stjepan
4 godine.Učesnik je Domovinskog rata.Na željeznici je od 1995.
godine kada je završio tečaj u
Koprivnici te od samog početka
pa do danas radi kao skretničar
u kol. Zdenci-Orahovica, ne
računajući naravno zamjene na
koje je išao.Prisjećajući se svojih
početaka žali za poslom koji se
tada obavljao u ovom kolodvoru
a kojeg se tvrtka iz nerazumljivih
razloga odrekla. Radno vrijeme
skretničara u kol. Zdenci-Orahovica je od 11,00 do 18,00 sati
svakodnevno zbog čega je plaća
manja a putni troškovi veći nego
kad se radio klasičan turnus.
Ovakva organizacija od strane
poslodavca tretira se kao privremena, jedino nije poznato da li
je privremena dok se ne vrati na
onu propisanu poslovnim redom
ili dok se radno mjesto ne ugasi,
a što je bio slučaj u nekim drugi
kolodvorima. I pored svih problema koje donosi svakodnevica u
našoj tvtki kao što su razne najave o smanjenjima, ukidanjima,
zatvaranjima i novim pravilnicima Darko je optimista te ovim
putem pozdravlja sve zaposlenike HŽ-a, one koji ga znaju
kao i one ostale. Priružujemo se
pozdravima.
Piše: Nebojša Gojković
JESTE LI
ZADOVOLJNI NA
SVOM RADNOM
MJESTU?
Međimorec Ivana
prometnica vlakova Ludbreg
„U ovo vrijeme krize, recesije i opće
apatije biti zaposlen i primati plaću je
povlastica. Zadovoljna sam svojim poslom, radnim mjestom, okruženjem.“
MARINA VERAJA
samostalni referent za radne odnose
Zadovoljna poslom, iako u zabrinosti
za svoje radno mjesto sa svakom
najavom nove organizacije.
ANA KAMENŠĆAK
referent za obračun plaća:
I te kako zadovoljna, samo da ne
bude otpuštanja radnika.
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ŠALE
ŠALA MALA
Stigao Mujo kamionom do carine pa ga carinik
pita:
- “Kakav tovar vozite?”
- “Anti-bebi pilule.” – odgovara Mujo.
- “A tako dakle...
Carinik prilazi prikolici i zadiže ceradu, pa uzvikuje začuđeno:
- “Pa ovdje se nalaze sve same trudne žene!”
“Ah, izvinite!” – kaže Mujo – “Potpuno sam zaboravio, danas prevozimo reklamacije.”
AKCIJA I KRIMIĆI
KINOREPERTOAR ZA OŽUJAK 2014.
U
ožujku u hrvatska kina dolazi
nekoliko zanimljivih akcijskih krimića. Prvi je napeti
akcijski triler ‘Non stop’ (Non-Stop,
2014.) u režiji Jaume Collet-Serre s
Liamom Neesonom u glavnoj ulozi,
čija se radnja odvija na međunarodnom letu New York - London. Tijekom leta, američki savezni agent Bill
Marks (Liam Neeson) prima seriju
prijetećih poruka. Svakih 20 minuta
bit će ubijen jedan putnik, sve dok
se 150 milijuna dolara ne prebaci na
tajni bankovni račun. Bill Marks je
izgubio iluzije o svojem poslu i svoju budućnost vidi kao miran uredski
posao, ali nepredviđena situacija naglo će promijeniti njegova uvjerenja.
Pogotovo kada se obznani da je tajni
račun ustvari njegov račun, a on postane glavni sumnjivac... Iskusni agent
mora iskoristiti svoje znanje i vještine
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kako bi otkrio ubojicu među putnicima. Slijedi napeta igra mačke i miša
u kojoj život stotine putnika visi o
koncu. Akcijski ‘Need for Speed’
(Need for Speed, 2014) u režiji Scotta Waugha ekranizacija je legendarne video igre koja se popularnošću
i zaradom može mjeriti s najvećim
hollywoodskim hitovima. Glavni lik
je street-racer (Aaron Paul) koji sudjeluje u utrci preko cijele Amerike
kako bi se osvetio bivšem poslovnom
suradniku. Zanimljivo je da ‘Need
for Speed’ predstavlja uzbudljivi
povratak automobilističkih filmova
iz 1960-ih i 70-ih godina prošloga
stoljeća koji su se snimali bez kompjuterskih efekata i s velikom količinom nevjerojatnih kaskaderskih
vratolomija. U filmu se pojavljuju
najzvučnija imena kad je riječ o super automobilima današnjice, među
kojima su i McLaren P1 i Koenigsegg
Agera R. Dramatična ’Čelična pravda’ (Out of the furnance, 2013.) cijenjenog redatelja i scenarista Scotta
Coopera, napeti je triler o obitelji,
životnim okolnostima i pravdi. Russell Baze (Christian Bale, najpoznatiji
po ulozi Batmana) vodi težak život,
tijekom dana radi u lokalnoj čeličani,
a noću se brine za teško bolesnog
oca. Zajedno s bratom Rodneyjem
(Casey Affleck) sanja o odlasku i bolji život. Spletom nesretnih okolnosti završava u zatvoru. Rodney, pak,
po povratku iz misije u Iraku upada
u loše društvo i tajanstveno nestaje.
Nakon neuspješnih pokušaja policije da riješi slučaj, svjestan da nema
ništa za izgubiti, Russell odluči uzeti
pravdu u svoje ruke, čime riskira svoju ponovno dobivenu slobodu.
Piše: Robert Jukić
Kaže Mujo Fati nakon
svadbe
Usporedio sam troškove
naše svadbe i vrijednost
tvog miraza!
I? - upitno će Fata.
Ispadne da sam se oženio tobom iz ljubavi!
Povjerava se jedan prijatelj drugom:
- Čudno, moja žena govori sama sa sobom.
- I moja, samo što nije svjesna da to radi.
- Kako to?
- Pa, sve vrijeme je ubjeđena da meni priča.
Haso:Kažu da džentlmeni danas ne postoje.
Mujo:Glupost! Juče
sam držao kišobran
Fati dok je mijenjala
gumu na autu…
- Kaje Bara, kaj plačeš?
- Nema mi Stefa.
- Kak nema, gde je?
- Hmrl mi je
- Kak? Kad?
- Zaposlil se v pivovari. Opal je v bazen z pivom i
...
- auuu, je l’ se mučil preveć?
- Je, jadničak. Triput je zlazil van pišat’
Otišao cigo u vojnike. Poslije devet
mjeseci nazove ga
tata:
-Čestitam sine, tvoja
žena je rodila!
-Sin ili kćerka?
-Brat!
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KAR BO PA BO*
u skretanje by
nenad katanich
SINDIKAT PROMETNIKA
VLAKOVA HRVATSKE
Da li vam se desilo da ste gledali
neki film pa onda,
pod dojmom, sanjali radnju u svom
stilu. Npr. poslije
„Zvjezdanih
staza“ vod Klingonaca
vam se teleportira
u trpezariju? E, ja
sam gledao na netu
željeznice i sindikalno djelovanje u
svijetu…
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KAR BO PA BO*
Da li vam se desilo da ste gledali neki
film pa onda, pod dojmom, sanjali radnju u svom stilu. Npr. poslije
„Zvjezdanih staza“ vod Klingonaca
vam se teleportira u trpezariju? E, ja
sam gledao na netu željeznice i sindikalno djelovanje u svijetu…
Noćna smjena približava se kraju. Završavam jutarnje izvješće i
šaljem šefu e- mailom. Iako je u
gradu zbog snježne oluje nestalo
struje, svi naši uređaji, uključujući i kompjutore rade bez greške
zahvaljujući pričuvnom naponu i
kvalitetnom održavanju. Operateri
su spremo prihvatili putnike i teret
od autobusa i kamiona koji su zapali u snijegu ili nisu upalili motore
od hladnoće. Dobrom koordinacijom izvanredni vlakovi stali su na
žcp-ima i pokupili izmrzle putnike
sa zametenih cesta. Sve to napisah u
wordu i pretvorih u pdf da šef može
lakše pročitati. Nova smjena prima,
logira se na informatiku i počinje s
radom. Odjednom zvoni telefon u
prometnom – ŽAT. Otkad to nisam
čuo. To više nitko ne koristi, mora
da se nešto samo upalilo. Dignem
starinsku slušalicu, a ono šef – neka
odmah, ali da ne kažem drugima
dođem kod njega. Uđem u ured šefa
kolodvora, on iza mene provjerava
da li nekoga ima i zatvara vrata. Pomoćnik stoji s vremenikom u ruci i
obliven hladnim znojem. „Znaš, završio si tri puta u ručnom bilježniku“ započne šef drhtavim glasom, „
nisi resetirao računalo na kraju smjene, nisi „lajkao“ na „fejsu“ prošli
tjedan status „Vlak je uvijek brži“ pa
je djelatnica koja radi na HŽ „Fejsu“
skoro dobila otkaz. I da ne nabrajm
dalje.Jedino čime se možeš iskupiti
je da malo ubrzaš rad, da dozvolim barem za izlaz teretnih vlakova,
barem skretnice niz jezičak ne budu
zaključane, da se malo brže radi i
skretničar Sozontije Amacak koji
ima giht, da ne ide na bolovanje. Evo,
za nagradu dobiješ prekovremenu osmicu.“ Pretrnem i zinem ka murina.
„A sindikat ?“ pitam, „Što ako drugovi saznaju, prisjesti će mi tih sto
šest kuna na sat…“ „Ma , hajde, kako
će znati?“ uvjerava me pomoćnik.
Međutim „telefon resnice“** javlja SPVH-u i to direktno u centralu.
Moji lokalni sindikalci plaču: „Kako
si nam to mogao napraviti, tako nas
osramotiti, kršiš tehnološku disciplinu, radiš prekovremeno, bacaš u
blato sve što smo do sada izgradili...
Ali pošto si naš čovjek, založiti ćemo
se za tebe u centrali da te ne izbace,
a to znaš što znači, ako i poslodavac
te bude htio zadržati, ideš u sljedećoj
sistematizaciji u višak.“ Dolazim u
Zagreb, u središnjicu SPVH, mislio
sam se izvući, makar da vlak kasni,
ali nema šanse, nije zakasnio još od
2014. godine… Sud već sjedi. Prvi
riječ uzima doživotni tajnik SPVH,
Anto Iličić, ustaje popravlja kravatu,
onako mršav i sitan, ali zato gromkim
glasom zagrmi: „Pa jesi li ti normalan, tako da nam zabiješ nož u leđa,
kršeći tehnološku disciplinu. Pa čovječe, sjećaš li se ti one firme, kako se
on zvaše, …ono, da, HŽ Cargo – kako
je propao još 2014. jer su vlakovi vozili prije vremena, preko opterećenja,
a papiri se radili u hodu.“ Ali, znaš
koliko sam napisao tekstova za SPVH
- besplatno, platio telefona interneta, karata za vlak….“ - „Ma sve je to
u redu“ grmi Iličić;“ ali raditi PREKOVREMENO je ne dopustivo, pa
znaš kako je ono propao , ono, kako se
zvao.. da , HŽ Putnički prijevoz, ono
sindikat se bavio marginalnim stvarima i za sve branio članove, a na kraju
propalo..“ -„ Ali moji lokalni čelnici su uz mene“ , mucam kroz suze, „
rekli su da će odstupiti sa svojih teško
zasluženih doživotnih funkcija ako ja
budem snosio bilo kave sankcije…“ „
Neka i oni odu,“ prozbori doživotni
predsjednik SPVH-a, Marko Gašpar i
nervozno navlači raif na svoju bujnu
kovrčavu kosu koja mu pada preko
majice SPVH-a koju stalno nosi „ ovo
je nedopustivo, ovo se ne može tolerirati, budi sretan da ne tražimo odštetu
od tebe. Mario, zovi direktora i neka
se njegovo radno mjesto stavi na listu
kod sljedeće sistematizacije!“ Mario
Grbešić, doživotni potpredsjednik
SPVH gladi svoju dugačku sijedu bradu i kaže: „Ajde, nije ti mjesto ovdje!“
Tada me probude trzaji moje supruge:
„Ajde, nije ti mjesto ovdje za spavanje! Peri zube i noge, pa u krevet, znaš
da sutra imaš ubačenu prekorednu
smjenu. I nemoj stalno izigravati pravdu i da si ti najpametniji...što bude
bit će, samo se ti nemoj svađati…“
Za one koji ne znaju slovenski:
*kar bo pa bo - što bude biti će
**telefon resnice – telefon istine
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